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Spisovatel Mark Twain chtěl jednou dokázat, že v newyorské společnosti
člověku nikdo nenaslouchá. Dostavil se opožděně na jeden večírek. Hostitelka
ho ihned přijala se slovy: „ Pojďte dál, můj milý. Tady na druhé straně stojí
malajský velvyslanec, hned vás představím … “ Mark Twain řekl: „ Omluvte
prosím moji nedochvilnost, ale musel jsem ještě zakroutit krkem své staré tetě a
trvalo to trochu déle, než jsem předpokládal. “ Hostitelka na to: „ Jak roztomilé,
že jste se přesto dostavil … “ Mnohdy sice slyšíme, ale nenasloucháme. A verš
z knihy Přísloví nám připomíná, jak je hloupé někomu odpovídat, když jsme ho
předtím pořádně nevyslechli. Někdy naše odpovědi na slova druhých ani
žádnými odpověďmi nejsou. Mohou být jen povrchními frázemi, asi jako slova
hostitelky z úvodního příběhu. Mnohdy svými slovy vlastně ani nereagujeme na
to, co ten druhý řekl. Spíš odpovídáme na svůj výklad jeho slov. Nenaslouchali
jsme dost dlouho a dost pozorně. Příliš brzy jsme si utvořili svoji představu o
tom, co chtěl mluvící člověk sdělit. A na tuto svoji představu reagujeme.
Skutečně naslouchat druhému je náročné. Vyžaduje to víc, než znalost
správných postupů naslouchání. Správné naslouchání od nás zejména vyžaduje,
abychom opravdu chtěli druhému porozumět. Vyžaduje od nás soustředěnou
pozornost vůči němu. A to nebývá vždy snadné. Při naslouchání nás totiž může
spousta věcí rušit. Starosti, které se nám honí hlavou, když ten druhý mluví.
Naše zkušenosti a znalosti, které se nám přitom vybavují. Mohou nás rušit i naše
názory na toho, kdo mluví. Už jsme si o něm udělali obrázek a podle toho mu
také nasloucháme. K něčemu podobnému může bohužel docházet i v našem
vztahu s Bohem, při naslouchání evangeliu. Někdy se tak stává, že reagujeme
nikoliv na Boží slovo, nýbrž na naši představu o tom, co Bůh říká. Jeden z běžně
se vyskytujících omylů je představa, že jsme druhému plně porozuměli. Proto je
tak důležité, abychom se ujišťovali o tom, že jsme vyřčená slova opravdu
pochopili: “ Jestli jsem ti správně rozuměl, tak jsi chtěla říct, že … Pochopil
jsem tě správně? ”

Apoštol Jakub nás nabádá, abychom byli rychlí k naslouchání, ale pomalí
k mluvení, pomalí k hněvu. Máme dávat přednost naslouchání před mluvením,
před hněvivými výlevy. K mnohomluvnosti nás často vedou silné emoce. A
hněv je jeden z významných pocitů, který s námi často hýbe. Když na druhého
člověka vylijeme svůj hněv, může se nám ulevit. Z dlouhodobého hlediska tak
ale rovněž můžeme napáchat mnoho škod v našich vztazích. Tím nemá být
řečeno, že svůj hněv nemáme vyjadřovat. Avšak chvíle, kdy s námi hněv přímo
lomcuje, nejsou vhodné k řešení problémů. Východiskem není mlčení, ale
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upřednostňování naslouchání před mluvením. Když pozorně vyslechneme, oč
jde, můžeme někdy zjistit pozoruhodnou věc: Žádný důvod k hněvu neexistuje.
Apoštol nás zde vlastně vyzývá, abychom napodobovali našeho nebeského
Otce, který je také pomalý k hněvu - shovívavý (viz Ex 34,6; Nu 14,18; Ž
78,38; Jr 15,15; Ř 2,4).

Proč dávat naslouchání přednost před mluvením a hněvem? Protože
lidským hněvem se spravedlnost Boží neprosadí. Často se hněváme kvůli tomu,
že se děje nějaká skutečná nebo domnělá nepravost. Vadí nám, že věci nejsou
tak, jak by měly (podle našeho chápání) být. V rodině, ve sboru, ve společnosti,
v životě někoho blízkého nebo známého. Někomu může například dělat velkou
starost, že se jeho dospělé dítě zaplétá s nebezpečnými lidmi, kteří mají na
mladého člověka opravdu špatný vliv. Dítěti rozčileně vynadá, ale k ukončení
nebezpečných vztahů to nepomůže, spíš naopak. Podobně to dopadá i v jiných
situacích, kdy se rozčilujeme nad tím, co není správně a chceme silou své
osobnosti prosadit tu Boží spravedlnost. Lidským hněvem ale spravedlnost Boží
neprosadíš!

Předpokladem ke správnému naslouchání je na naší straně především správný
postoj srdce. Máme odstranit veškerou špínu a přemíru špatnosti. Co je tou
špínou a špatností? Pohrdání těmi, kdo jsou jiní než my, kdo svou víru v Krista
prožívají jinak než my. Odsuzování nějakého člověka na základě kusých
informací o něm. Povýšenecká samolibost, v níž máme sklon jaksi automaticky
předpokládat, že my, na rozdíl od někoho, vidíme vše správně biblicky. Špínou
je, když nám na lidech kolem nás vlastně vůbec nezáleží. Špínou je naše
soustředění na sebe, kdy sledujeme hlavně své osobní zájmy. Onou špínou a
přemírou špatnosti jsou všechny naše hříšné postoje. Od těch se máme odvrátit.

V tichosti pak máme přijmout zaseté slovo. To je slovo Boží, zejména
slovo evangelia, slovo dobré zprávy o Ježíši Kristu. Abychom totiž mohli co
nejlépe naslouchat lidem, potřebujeme naslouchat Bohu. Potřebujeme pozorně
vyslechnout jeho poselství o odpuštění hříchů a přijetí v Ježíši Kristu. Mimo
jiné tak do sebe vstřebáváme skutečnost, že v Kristu máme pevnou hodnotu. Jde
o hodnotu, která není závislá na tom, jak mne vidí ostatní lidé, nýbrž na tom, jak
mne díky oběti Pána Ježíše vidí Bůh. Jsem jeho milovaným dítětem (J 1,12-13).
To je součást nezbytné výbavy k tomu, abychom mohli učinit vstřícný krok ke
svým bližním. Umožňuje nám naslouchat druhým, aniž bychom je odsuzovali,
aniž bychom se jimi dali zastrašit, aniž bychom se hroutili pod tíhou toho, co
slyšíme.

Nedělejme tedy v našich rozhovorech ukvapené závěry dříve, než jsme druhé
důkladně vyslechli. Dávejme přednost naslouchání před mluvením a výlevy
hněvu. A svou sílu k tomu všemu čerpejme u Boha. Vyznáváním a opouštěním
našich špatných postojů. Vstřebáváním Božího slova, zvěsti o Pánu Ježíši
Kristu.
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